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فرمانده شهید نیروی هوافضای سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در وصیت نامه  خود 
با تأکید بر تبعیت از ولایت فقیه، هوشــیاری در برابر نفوذ غرب گرایان و حفظ مسیر 
انقلاب اســلامی، همه به ویژه جوانان را به عمل خالصانه و خودباوری فرا می خواند و 
تأکید می کند: یکی از راه های کوتاه نفوذ، انتخابات است؛ در انتخابات اعم از مجلس، 
ریاست جمهوری، شورا ها و... از ورود افراد لیبرال غرب گرا، امتحان پس نداده، نوکیسه 

و... به شدت جلوگیری شود.
سردار سرلشکر شــهید امیرعلی حاجی زاده، فرمانده فقید و مقتدر نیروی هوافضای سپاه 
پاسداران انقلاب اسلامی که در حمله 23 خرداد رژیم جعلی و موقت اسرائیل به شهادت رسید، 
در وصیت نامه خود، تصریح کرده اســت: در پیــروی از ولایت فقیه و امام خامنه ای عزیز عمل 
خالصانه، کسب بصیرت و مبارزه بی امان با استکبار، به ویژه آمریکا و رژیم کودک کش اسرائیل، 

لحظه ای درنگ نکنید و دشمنی دشمنان را جدی بگیرید.
به گزارش تسنیم، متن کامل وصیت نامه سردار سرلشکر شهید امیرعلی حاجی زاده بدین 

شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

شکر و سپاس خداوند متعال را به واسطه نعمت های بی کرانی که به این حقیر عنایت فرمود، 
به جای می آورم؛ نعمت حیات، توفیق درک اســلام ناب محمدی )ص( و پیروی از معصومین 
علیهم الســلام، نعمت زیستن در سایه انقلاب اسلامی و نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و 

توفیق سربازی امامان عزیزتر از جانم، رهبر کبیر انقلاب اسلامی و مقام معظم رهبری.
حمد و سپاس خداوند را به واسطه توفیق عضویت در سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، توفیق 
حضور در جبهه های دفاع مقدس، تنفس و زندگی در کنار دوســتان شــهیدم و توفیق خدمت 
به ملت بزرگ ایران، هر چه بگویم و شــکر کنم، قطره ای از اقیانوس بی کران نعمت های الهی 

را به جا نیاورده ام.
خدایا امروز دستم خالی است، امیدم به لطف، رحمت و کرم توست.

خدایا امیدم به شفاعت ائمه معصومین علیهم السلام است.
خدایا با توسل به حضرت فاطمه زهرا )س( طمع آن دارم که در لباس شهادت به ملاقات 

تو آیم، خدایا مرا شرمنده دوستان شهیدم مکن.
از باب تکلیف، وصیتی دارم که امیدوارم به آنها توجه شود:

نخســت، پاسداران و بسیجیان عزیز بدانید که شما در نهادی خدمت می کنید که آغاز آن 
با قیام عاشــورا در ســال 61 هجری قمری و شهادت سید و سالار شهیدان اباعبدالله الحسین 
علیه السلام شکل گرفته است و مجاهدت شما ان شاءالله به ظهور حضرت ولی عصر )عج( خواهد 
رسید. در این مسیر عادی بودن، گم کردن راه و دچار روزمرگی شدن گناهی نابخشودنی است.

چند نکته نیز به ملت بزرگ و شریف ایران از طرف خادم و سرباز خودشان دارم:
1. توصیه می کنم تبعیت از ولایت فقیه و امام خامنه ای عزیز مدظله العالی را به عنوان نائب 

امام زمان )عج( و فرزند حضرت زهرا )س( سرلوحه زندگی خود قرار دهید.
2. انقلاب اسلامی و نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران حاصل مجاهدت، ایثار، فداکاری و 
آرزوی همه معصومین علیهم السلام و صالحان از صدر اسلام تاکنون بوده است. این نعمت الهی با 
تقدیم هزاران شهید، جانباز، خون دل مادران و پدران و خانواده های داغ دیده و تلاش مجاهدان، 
ایثارگران و علمای راه حق حاصل شده است. بر همه ما تکلیف الهی است تا آن را حفظ کنیم 

و تا رسیدن به جامعه اسلامی، دولت اسلامی و تمدن اسلامی از هیچ کوششی دریغ نکنیم.
3. بیانیه گام دوم انقلاب به عنوان نقشــه راه دهه های آینده و حکم ماموریت ملت بزرگ 
ایران، به ویژه جوانان کشور تلقی گردد و هرکسی نقش و ماموریت خود را در این حرکت عظیم 

تعیین کند.
4. امــام عزیز راحل فرمودند: »نگذارید انقلاب اســلامی در دســت نااهلان و نامحرمان 
بیفتد.« این حرکت دشــمنان اسلام در یک شــب اتفاق نخواهد افتاد بلکه به مرور و با نفوذ 
در ارکان نظام شکل می گیرد. یکی از راه های کوتاه نفوذ، انتخابات است؛ در انتخابات اعم از 
مجلس، ریاست جمهوری، شورا ها و... از ورود افراد لیبرال غرب گرا، امتحان پس نداده، نوکیسه 

و... به شدت جلوگیری شود.
5. همان طور که افراد شاخص و فدایی عرصه دفاع مانند شهیدان باکری، خرازی، سلیمانی، 
مقدم، شفیع زاده، باقری و هزاران شهید دیگر برای همه مردم شناخته شده اند، سرداران شاخص، 
فدایی و انقلابی عرصه اقتصاد، سیاســت، فرهنگ و ســایر عرصه ها باید معلوم باشند. جوانان 
انقلابی باید همه ســنگر های عرصه خدمت را تصاحب کنند و مراقب باشند بعد از مدتی خود 
به طاغوت تبدیل نشوند بلکه انقلابی بمانند. این کار شدنی است، همان طور که در عرصه دفاع 

از کشور انجام شد.
6. در پیروی از ولایت فقیه و امام خامنه ای عزیز عمل خالصانه، کســب بصیرت و مبارزه 
بی امان با استکبار، به ویژه آمریکا و رژیم کودک کش اسرائیل، لحظه ای درنگ نکنید و دشمنی 

دشمنان را جدی بگیرید.
ملت بزرگ ایران، به ویژه جوانان عزیز بدانند وعده های الهی حق است و با اعتماد به وعده های 
الهی، عمل خالصانه و استقامت در برابر سختی ها، با اعتماد به نفس و خودباوری از همه موانع 

کوچک و بزرگ می توان عبور کرد.
در سایه عمل انقلابی چهار دهه، ملت ایران با دشمنان عرصه نظامی، امنیتی و منطقه ای، 
باوجود تحریم تسلیحاتی ایستادگی کرده و به لطف و عنایت الهی پیروز شده است. این نسخه 

شفابخش در همه عرصه ها قابل استفاده خواهد بود.
در مقابل، تجربه چهار دهه نشــان داده است غرب گراها، لیبرال ها و عناصر شیفته مکتب 
غرب همواره در جهت عقربه قطب نمای ســاخته غرب که آمریکا و انگلیس را نشــان می دهد 
حرکت می کنند و هدفی جز تسلیم ملت ایران ندارند. وعده های پوچ و فریبنده آنها مسیر نظام 

و انقلاب را تغییر ندهد.
نســخه نجات بخش و میزان تشــخیص شما باید موازین اســلام و فرامین رهبری معظم 

انقلاب باشد.
7. ایران عزیز دارای ذخائر عظیم و گنج های فراوان مادی و انسانی است و در چهارراه و نقطه 
راهبردی جهان و تمدن های گوناگون قرار دارد. طمع قدرت ها همواره برای اســتعمار و چپاول 
ثروت منطقه بوده و هســت و تنها راه نجات کشور، قوی شدن، اتکا به خود، دشمنی دشمنان 

را جدی گرفتن، تبعیت از رهبری و انتخاب مسئولین مخلص، دلسوز و پاک دست می باشد.
8. نکته مهم در ارتباط با عمر و زندگی، به ویژه برای جوانان عزیز، این است که زمان تولد 
و موقع مرگ از مدیریت و اختیار ما خارج است و تصمیم ما اثری ندارد، اما اختیار آنچه خداوند 

متعال به ما داده، عمل ماست.
عمل ما می تواند زندگی را به خسران یا عمل صالح تبدیل کند. امروز فرصت من به پایان 

رسید ولی شما فرصت دارید و باید از آن به بهترین شکل استفاده کنید.
در پایان، امیدم به رحمت الهی، دعای خیر دوستان، نزدیکان و ملت بزرگ ایران است.

اگر کوتاهی در عمل داشــتم، اگر کسی را آزردم، اگر گناهی از من سر زد، به واسطه همه 
قصور و تقصیر ها عذر می خواهم و از همه همکاران، دوستان و ملت بزرگ ایران طلب بخشش 

دارم. امیدوارم خداوند متعال عذر تقصیر مرا بپذیرد.
امیدوارم با شفاعت ائمه معصومین علیهم السلام، به ویژه حضرت فاطمه زهرا )س( و دعای 

ملت ایران پاک و در لباس شهادت محشور شوم. ان شاءالله.
سرباز سیدعلی
امیرعلی حاجی زاده

استاد برجسته درس خارج حوزه در نامه ای به پاپ خاطرنشان کرد: 
در این اوضاع هولناک غزه اگر انبیای الهی همچون حضرت عیسی)ع( و 
حضرت محمد)ص( حضور داشتند آیا مشاهده این همه رنج و مصیبت را 
تحمل می کردند؟ یا صرفا نظاره گر این نوع رویدادهای خشن و غیرانسانی 

بودند و هیچ گونه واکنشی از خود نشان نمی دادند؟
آیت الله نوری همدانی از مراجع تقلید در نامه ای به پاپ لئون چهاردهم رهبر 
کاتولیک های جهان درباره وضعیت اسفناک غزه که توسط سفیر جمهوری اسلامی 
ایران در واتیکان به وی تقدیم شد، تصریح کرد: در این اوضاع هولناک اگر انبیای 
الهی همچون حضرت موسی)ع(، حضرت عیسی)ع( و حضرت محمد)ص( حضور 
داشتند آیا مشاهده این همه رنج و مصیبت را تحمل می کردند؟ یا صرفا نظاره گر 
این نوع رویداد های خشــن و غیرانسانی بودند و هیچ گونه واکنشی از خود نشان 
نمی دادند؟ امید اســت جناب عالی و دیگر رهبران دینی در پیشگیری از این نوع 
جنایات ضد بشری توسط رژیم صهیونیستی اقدامات مؤثر و نقش آفرین انجام دهند.

به گزارش خبرگزاری حوزه، متن کامل این نامه بدین شرح است:
بسم الله الرحمن الرحیم

عالیجناب پاپ لئون چهاردهم؛
رهبر کاتولیک های جهان

با سلام و احترام
همان گونه که استحضار دارید، کرامت انسانی به معنای شرافت، بزرگی و ارزش 
ذاتی انسان، یکی از مفاهیم بنیادین در ادیان الهی است. ادیان ابراهیمی جملگی 
بر جایگاه والای انســان تاکید ورزیده اند و انسان را موجودی دارای ارزش ذاتی و 
ظرفیت های روحانی می دانند که به صورت خاصی از ســوی خداوند آفریده شده 
است. همه ادیان الهی اصل برابری، آزادی، مسئولیت پذیری و حقوق انسانی را تایید 

نموده و تبعیض نژادی، قومی و طبقاتی را شدیدا نفی می کنند.
بدیهی است ادیان الهی، با وجود تفاوت های اعتقادی، در تاکید بر کرامت ذاتی 
انسان مشترکند. این کرامت نه تنها بنیان حقوق انسانی است، بلکه زمینه ساز تعامل 
اخلاقی و انســانی میان پیروان ادیان مختلف می باشــد. در جهانی که خشونت و 
تبعیض رو به افزایش است، بازگشت به این اصل مشترک می تواند راهی مطلوب 

برای همزیستی مسالمت آمیز و تفاهم میان ادیان باشد.
همان گونه که می دانید غزه، سرزمین محاصره شده ای است که امروز به نماد 
مظلومیت انســان در برابر ظلم و بی عدالتی بدل شــده است. در حالی  که جهان 
شــاهد مرگ روزانه کودکان، زنان و مردان بی گناه بر اثر گرســنگی، تشــنگی و 
کمبود دارو اســت، رژیم صهیونیستی با ادامه محاصره کامل غزه و منع ورود غذا 
و کمک های بشردوســتانه، فاجعه ای بی سابقه در تاریخ معاصر رقم زده است. این 
رفتار نه تنها از منظر انسانی، بلکه از نگاه دینی، اخلاقی و حقوق بین المللی کاملًا 

مردود و محکوم است.
اســلام دین رحمت و انسان دوستی است و آزار رساندن به بی گناهان، به ویژه 
کودکان و زنان، شدیداً نکوهش شده است. در تعالیم مسیح نیز کمک به گرسنگان 
و نیازمندان یک وظیفه الهی اســت. در تورات نیز بر عدالت و مهربانی با دیگران 
تأکید فراوان شــده اســت. از منظر ادیان الهی، محروم  کردن مردم از غذا، ظلمی 

فاحش در برابر خواست الهی است.
از منظر اخلاق انســانی و وجدان بیدار هم محاصره صد ها هزار نفر بیگناه از 
جمله زنان و کودکان و اعمال فشار و هجوم ددمنشانه بر آنان و جلوگیری از رسیدن 

غذا و دارو به ایشان، خطایی نابخشودنی است.
اخلاق انسانی بر پایه کرامت ذاتی انسان بنا شده است. هر انسان بی گناهی، 
صرف نظر از ملیت، دین یا نژاد، ســزاوار زندگی شرافتمندانه است. محروم سازی 
عامدانه یک جمعیت از غذا، آب و دارو، جنایتی علیه وجدان بشــر و نافی اصول 
بنیادین همزیســتی انسانی است. رفتار رژیم صهیونیســتی با مردم غزه نه  تنها 
غیراخلاقی و غیرانســانی، بلکه بر اساس اســناد معتبر حقوق بین الملل جنایت 

جنگی محسوب می شود.
رفتار ظالمانه و غیرانســانی رژیم صهیونیستی در ممانعت از ورود غذا و اقلام 
حیاتی به مردم غزه، نقض صریح اصول دینی، انسانی، اخلاقی و حقوق بین الملل 
اســت. این اقدام نه  تنها شایسته محکومیت جهانی است، بلکه مستحق پیگرد و 
مجازات بین المللی نیز می باشد. اکنون وظیفه همه انسان های آزاده، سازمان های 
حقوق بشر، نهادهای دینی و ملت های جهان است که در برابر این جنایت خاموش 

نباشند و صدای مظلومان غزه باشند.
اینجانب مواضع جناب عالی در مســئله فلســطین را تحسین می کنم که در 
خطابه اخیر، نگرانی خود را از وضعیت فاجعه بار انسانی مردم غزه ابراز نموده اید و 
آن را وضعیتی دانسته اید که بهای دردناک آن به ویژه بر دوش کودکان، سالمندان 

و بیماران است.
از سوی دیگر از جامعه بین المللی درخواست کرده اید که به حقوق بشردوستانه 
پایبند باشد و به وظیفه حفاظت از غیرنظامیان، ممنوعیت مجازات جمعی، استفاده 

بی رویه از زور و جابه جایی اجباری جمعیت احترام بگذارد.
عالیجناب

اکنون آنچه در غزه در حال وقوع اســت قطعا بــا هیچ یک از موازین دینی، 
انسانی و اخلاقی قابل تصور نیست. هر روز ده ها کودک به خاطر قحطی و گرسنگی 
جانشان را از دست می دهند و یک نسل کشی آشکار است و دل هر انسان آزاده ای 
را جریحه دار می ســازد. در این اوضــاع هولناک اگر انبیای الهی همچون حضرت 
موســی)ع(، حضرت عیسی)ع( و حضرت محمد)ص( حضور داشتند آیا مشاهده 
این همه رنج و مصیبت را تحمل می کردند؟ یا صرفا نظاره گر این نوع رویداد های 

خشن و غیرانسانی بودند و هیچ گونه واکنشی از خود نشان نمی دادند؟
امید است جناب عالی و دیگر رهبران دینی در پیشگیری از این نوع جنایات 

ضد بشری توسط رژیم صهیونیستی اقدامات مؤثر و نقش آفرین انجام دهند.
عالیجناب

در پایان پیشنهاد می کنم، ادیان ابراهیمی ضمن محکومیت سوءاستفاده ابزاری 
از دین برای خلق فجایع پیش گفته )تداوم 8۰ سال جنایت به بهانه تشکیل دولت 
یهودی توسط صهیونیست های جنایتکار( ذیل چارچوبی هوشمند و جهانی، تمام 
ظرفیت خویش را برای ممنوعیت و محکومیت به کارگیری زور و خشونت از یک سو 

و نضج صلح و انسانیت از سوی دیگر به کار بندند.
حوزه علمیه مقدسه قم - حسین نوری همدانی

در نامه آیت الله نوری همدانی به پاپ مطرح شد

اگر حضرت عیسی)ع( بودند 
آیا جنایات رژیم صهیونی را تحمل می كردند؟!

وصیت نامه سردار شهید حاجی زاده:

در انتخابات از ورود افراد لیبرال، غرب گرا
 امتحان پس نداده و نوكیسه به شدت جلوگیری شود

قالیباف:

هم مرد میدانِ مقاومت هم اهل گفت وگو و منطق هستیم

دیدار عراقچی با خانواده سرداران شهید باقری، سلامی و حاجی زاده

رئیس  مجلس شورای اسلامی گفت: ما هم مرد 
میدان مقاومت و عمل و هم مرد میدان منطق و 
گفت وگو هستیم؛ اینها لازم و ملزوم هم هستند. 
محمدباقر قالیباف، رئیس  مجلس شورای اسلامی 
در مراســم گرامیداشت اربعین شــهدای اقتدار نیروی 
هوافضای سپاه که صبح پنجشنبه 2 مردادماه با حضور 
جمعی از مقامات لشکری و کشوری در مجتمع فرهنگی 
آموزشی امام رضا )ع( برگزار شد، اظهار داشت: این جلسه 
به  منظور روایت اقتدار، شــهادت، ایستادگی و مقاومت 
و مراســم امروز به منظور دقت است تا ما مسیر را بهتر 
بشناسیم و محکم تر حرکت کنیم؛ این وظیفه ما است. 
برگزاری مجلس بزرگداشــت یاد و نام شهدا برای این 

باورها بوده است.
وی در ادامه خطاب به رزمندگان نیروی هوافضای 
سپاه گفت: به یکایک شما عزیزان و همسنگران هوافضا 
افتخار می کنم. هیچ کس در تداوم راه شــهدا مقدم تر از 

شما نیست که این پرچم را پیش ببرد.
قالیباف سپس با اشاره به جنگ تحمیلی 12 روزه 
عنوان کرد: دشــمن مثل همیشــه در محاسبات خود 

و شناخت ملت شــریف ایران اشتباه کرد. او به اشتباه 
تصور می کرد که شــهادت سرداران، رزمندگان، شهید 
حاجی زاده عزیز و دیگر شهدا نقطه پایان اقتدار ما است 

و شاید خیلی های دیگر نیز همین را فکر می کردند.
وی با بیان اینکه دشمن هیچ گاه تصور نمی کرد که ما 
بدون این سرداران بتوانیم 12 روز عظمت و باشکوه را رقم 
بزنیم، افزود: رزمندگان ما به فرماندهی فرمانده معظم 
کل قوا و یاری شهدا این روزهای تاریخی را رقم زدند.

رئیس  مجلس شورای اسلامی با طرح این سؤال که 
چرا دشــمنان قسم خورده کشورمان که شامل انگلیس 
پلید، آمریکای جنایتکار و سگ هار آنها در منطقه یعنی 
رژیم صهیونیستی هستند به ملت ایران و سرزمین ایران 
حمله کردند و نســبت به نظام و انقلاب اسلامی کینه 
دیرینه دارند، اذعان داشت: دشمنان ما با ایران یکپارچه، 

قوی و بزرگ مخالف هستند.
قالیباف با بیان اینکه دشمنان از 3۰۰ سال قبل با 
توطئه های مختلف و به واسطه ضعیف  بودن حکومت ها 
بخشی از کشورمان را جدا کردند، خاطرنشان کرد: آخرین 

سرزمینی که از کشور ما جدا شد، بحرین بوده است.
جوهره و اساس قدرت ما، قلب یکایک مردم است

وی با بیان اینکه آمریکایی و غربی ها به دلیل اقتدار 
و نظام سیاســی ایران که برخاسته از بطن مردم است، 
عصبانی هستند، متذکر شد: شهدای عزیز هوافضای سپاه 
برخاسته از مردم، با مردم و برای مردم هستند که دفاع و 
ایستادگی کردند. دشمنان با باور ایران اسلامی مخالفند؛ 
لذا از هیچ توطئه ای علیه ایران اسلامی دست نکشیدند تا 
اجازه رشد به ملت ایران ندهند. من بارها در مراسم ها و 
سالگردهای مختلف و همچنین در دهمین سالگرد شهید 
تهرانی مقدم گفته ام که ما به این موشک ها و قدرتمان 
افتخار می کنیم، همان روز به شما گفتم جوهره و اساس 
قدرت ما این موشــک ها نیســت بلکه اساس قدرت ما 
قلب یکایک مردم ما است و دیدیم قلبی که در اختیار 
خدا اســت، خدا آن را یک شبه متحول می کند چرا که 
او مقلب القلوب اســت، دیدید که در آن شب قلب های 
مردم چگونه همراه با موشــک های شــما شد و چه اثر 

اصیلی را از قدرت برجای گذاشت.
رئیس قوه مقننه افزود: بعد از وعده صادق 2 شهید 
حاجی زاده گفت دعا کن که خدا فقط چند ماه دیگر به 
من فرصت بدهد و خواهید دید این ظرفیت و این کار در 
چند ماه به اندازه چند دهه رشد خواهد کرد؛ این ثمره 
12 روز مجاهدت است که 12 روز نصر و شکوه آفریدید. 
هرگز فراموش و غفلت نکنیم که باید با قدرت این مسیر 
را ادامه دهیم لذا اینجاست که حضرت آقا در این حوادث 
اخیــر درباره این جنگ می فرمایند که نه زیر بار جنگ 
تحمیلی می رویم و نه زیر بار صلح تحمیلی؛ ما هم مرد 
میدان مقاومت و عمل هستیم و هم مرد میدان منطق 

و گفت وگو و اینها لازم و ملزوم هم هستند.
قالیبــاف با بیــان اینکه ما با قدرت این مســیر را 
پیــش خواهیم برد، بیــان کرد: این مســیر و این راه 
بایــد برای اقتصاد، فرهنگ، سیاســت و بــرای حوزه 
فنــاوری و علــم ما هم باشــد، ایــن نمونه بــه تمام 
 معنا در ســازمان هوافضا خود را نشــان داده اســت.

امیدواریم بــه فضل الهی این عطیه الهی که در نتیجه 
وحدت و انســجام در کشور ایجاد شــده را به صورت 
امانــت الهی بدانیم و آن را محکم حفظ کنیم و از این 

فرصت ها استفاده کنیم و بتوانیم ضعف های اقتصادی، 
فرهنگــی را برطــرف کنیــم و در بخش های مختلف 
مانند حوزه دفاعی و امنیتی با رشــد پرسرعت تر پیش 
رویــم. اگر این کار را کردیــم که در مجلس ذکر یاد و 
نام شــهدا و در محضر خدا، شــهدا و با حضور خانواده 
شــهدا انجام وظیفه کردیم و دینمــان را عمل کردیم 
و مدیون این شــهدای عزیز نیســتیم و این وعده الهی 
 اســت و »و أخری تحبونها نصر من الله و فتح قریب 

و بشر المؤمنین«.

وزیر امور خارجه به مناسبت چهلمین روز شهادت سردار 
سپهبد محمد باقری، سردار سپهبد سلامی و سرلشکر شهید 

حاجی زاده با خانواده این شهدا دیدار و گفت وگو کرد.
سیدعباس عراقچی، وزیر امور خارجه روز پنجشنبه دوم مردادماه 
به مناسبت چهلمین روز شهادت سردار شهید سپهبد محمد باقری و 

همسر و فرزندش با خانواده شهدا دیدار و گفت وگو کرد.
وزیر امور خارجه با اشاره به سجایای اخلاقی و ویژگی های مدیریتی 
شــهید باقری گفت: علاوه بر ویژگی های مبرز اخلاقی و مدیریتی این 
شــهید بزرگوار، عقلانیت و تصمیمات مبتنی بر علم و تحقیق همیشه 
در رویکردهــای مدیریتی وی واضح بود. عراقچی با تجلیل از عملکرد 
درخشــان نیروهای مسلح در دفاع میهنی در برابر تجاوز نظامی رژیم 
صهیونیستی تاکید کرد: این قدرت نمایی و ایثار محصول توکل به خدا، 
حمایت و انسجام بی بدیل ملت ایران و رهبری داهیانه فرماندهی کل قوا 
بود. وی به نقش ویژه شهید سپهبد محمد باقری در تصمیم گیری های 
کلان کشور اشاره کرد. در این دیدار برادر شهید سپهبد باقری و دختران 
این شــهید بزرگوار ضمن تقدیر از وزیر امور خارجه به خاطر حضور در 
جمع خانواده این شهید، برای وزیر و همکارانشان در دستگاه دیپلماسی، 

توفیق روزافزون در خدمت به میهن مسئلت کردند.
دیدار وزیر امور خارجه  با خانواده شهید سردار سلامی

عراقچی همچنین با حضور در منزل شهید سردار سپهبد سلامی، 
ضمن تجلیل از مقام شامخ فرمانده سابق سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
و تبریک و تسلیت شــهادت وی، به خانواده و بازماندگان ایشان ادای 
احترام کرد. وزیر امور خارجه در این دیدار با بیان سابقه همکاری خود 
با شهید سلامی گفت: شهید سپهبد سلامی از جمله متخصص ترین و 

متعهدترین های عرصه نظامی - دفاعی ایران بود.

دیدار عراقچی با خانواده شهید حاجی زاده
در ادامــه دیدارهای وزیر امور خارجه با خانواده معظم ســرداران 
شهید اقتدار ایران، عراقچی با حضور در منزل شهید سرلشکر امیرعلی 
حاجی زاده ضمن تســلیت فقدان فرمانده شهید نیروی هوافضای سپاه 

پاسداران انقلاب اسلامی از مقام و جایگاه این شهید تجلیل کرد.
عراقچی: دنیا باید بداند که مواضع ما هیچ تغییری نکرده است

وزیر امور خارجه امروز در خصوص مذاکرات  روز جمعه در استانبول 
بین ایران و ســه کشور اروپایی در سطح معاونان گفت:  مذاکرات ما با 
ســه کشور اروپایی چیز جدیدی نیست، ما در این سال ها همواره این 

مذاکرات را کم و بیش داشتیم. 
عراقچی ادامه داد: ســه کشور اروپایی هنوز بخشی از به اصطلاح 
مذاکرات هســته ای به تعبیری هســتند و به تعبیری شــاید نیستند. 
بــه دلیل اینکه نقش کمتری را در ســال های اخیر پیدا کردند، ما به 
گفت وگوهای خودمــان با آنها ادامه می دهیــم از جهت اینکه منافع 
مردم ایران و مواضع ایران برای آنها کاملا روشن باشد، به خصوص بعد 
از جنگ اخیر، لازم بود اینها حتما مطلع شــوند که مواضع جمهوری 
اســلامی ایران همچنان قوی و اســتوار است. غنی سازی ما ادامه پیدا 
 خواهد کرد و این طور نیســت که ما از این حق مردم ایران صرف نظر 

کنیم.
 وی افزود: البته ایران همواره آمادگی داشــته که برنامه هسته ای 
صلح آمیز خودش را در یــک چارچوب منطقی و معقول جلو ببرد. ما 
هیچ وقت کوتاهی نکردیم از اینکه جلب اعتماد کشورهایی را که احیانا 
نگران هستند، بکنیم. البته در مقابل درخواست هایی که ایران دارد که 
حقانیتش در استفاده صلح آمیز از انرژی هسته ای به شمول غنی سازی 

مورد احترام واقع شود.

درمکتب امام

مقابله همیشگی انبیاء با حکومت های ظالم
از اوّلی که بســاط انبیا بوده اســت تا زمان رسول اکرم، تا بعدها زمان ائمه)ع( 
مرتب مقابله کردند]با حکومت های جائر[. تو حبس هم ]که [ بودند مقابله کردند. 
موسی بن جعفر تو حبس هم مقابله می کرد. ]...[ معاویه یک سلطان بود در آن وقت؛ 
حضرت امام حسن بر خلافش قیام کرد در صورتی که آن وقت همه هم با آن مردک 

بیعت کرده بودند و سلطانش حساب می کردند.
صحیفه امام؛ ج2؛ ص371 | نجف؛ 1 تیر 1350

خطیب جمعه تهران:

ملت ایران باشکوه ترین وحدت ملی و انسجام اجتماعی را خلق كرد
امام جمعــه موقت تهران با بیان اینکه 
ملــت ایران باشــکوه ترین وحدت ملی و 
انسجام اجتماعی را خلق کرد، گفت: امروز 
جهان از ملت، رهبر و نیروهای مســلحی 
اتمی زیاده خواه  که در مقابل دو قــدرت 
ناامیدشان کردند،  و  ایســتادند  اقتدار  با 

تجلیل می کند.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمدحسن 
ابوترابی فــرد، در خطبه های نماز جمعه تهران 
خاطرنشان کرد: مردم بزرگ، غیور و شریف غزه، 
مردانــی که با قامتی بلند در برابر ایالات متحده 
و رژیم صهیونیستی ایستاده اند، شاگردان مکتب 

عاشورا هستند.
امام جمعه موقت تهران اظهار داشت: تراژدی 
بزرگ غزه، فاجعه غیرقابــل توصیف امروز این 
قطعــه از جان و روح و حیات جامعه اســلامی، 
در شــرایطی رخ می دهد که شــاهد سکوت و 
بی تفاوتی مرگبار کشــورها، سازمان ها و مجامع 

بین المللی هستیم.
وی گفت: مردان، زنان و کودکان گرســنه 
و تشــنه غزه، در جســت وجوی غذا، با حضور 
در صف های بدون پایان در حملات وحشــیانه 
صهیونیســت ها جان خود را از دست می دهند. 
بحران گرســنگی که در غزه با مشارکت ایالات 
متحده به وجود آمده اســت، فجیع ترین فاجعه 

انسانی تاریخ معاصر را رقم زده است.
ابوترابی فرد،  والمســلمین  حجت الاســلام 
بیان داشــت: غرب در دوازده روز به این نتیجه 
رسید که محاسباتش غلط است و باید جنگ با 
ایران را متوقف کند. این تصمیم و پیشــنهاد در 

زمانــی اتفاق افتاد که ناتو تمام قد در کنار رژیم 
صهیونیستی، پشتیبان این عملیات تجاوزکارانه 

بود.
امام جمعه موقت تهران گفت: جنگ دوازده 
روزه بار دیگر این حقیقت را روشــن ساخت که 
تنهــا زبانی که نظام بین الملــل می فهمد، زبان 

قدرت است.
وی تأکید کرد: امروز جهان از ملت، رهبر و 
نیروهای مســلحی که در مقابل دو قدرت اتمی 
زیاده خواه با اقتدار ایستادند و ناامیدشان کردند، 

تجلیل می کند.
حجت الاســلام والمســلمین ابوترابی فرد، 
خاطرنشان کرد: پیروزی ملت بزرگ ایران برای 
همه آزادگان جهان الهام بخش و امیدآفرین بود.
امام جمعه موقت تهران عنوان کرد: یافته ها 

نشــان می دهد فضــای رســانه های اجتماعی 
عرب زبان شــاهد همبســتگی با ایران اســت و 
بســیاری از کاربران تجاوز رژیم صهیونیستی بر 
علیه ملت ایران را تجاوز به امت اسلام می دانند.
وی گفت: بر اســاس تحلیل وال اســتریت 
ژورنال، در طول جنگ 12 روزه هزینه شــلیک 
موشک ها، عملیات هوایی، فعال سازی سامانه های 
پدافندی و لجستیک رژیم صهیونیستی معادل 
15 تــا 18 میلیارد دلار هزینه بــر این رژیم را 

تحمیل کرده است.
ابوترابی فرد،  والمســلمین  حجت الاســلام 
بیان داشــت: به نظر می رســد که سه عامل در 
خلق این قدرت نقش مؤثری داشــته اســت که 
یکم، همبستگی ملی و انسجام اجتماعی است، 
دوم انســجام و هماهنگی کامل قوای ســه گانه 

تحــت هدایت و راهبری رهبــر معظم و حکیم 
انقلاب اســلامی است و سوم قدرت فرماندهی و 
مدیریت اقتدارآفرین فرماندهی معظم نیروهای 
مسلح کشــور، فرماندهان عالم، مقتدر، شجاع، 
کارآزموده، پرانگیزه و نیروهای مســلح پرافتخار 
اســت. ابوترابی فرد اظهار کرد: همچنین چهارم، 
قدرت تسلیحاتی و نظامی پیشرفته و مدرن است.
وی بیان داشــت: ملت ایران باشــکوه ترین 

وحدت ملی و انسجام اجتماعی را خلق کرد.
به گزارش تسنیم، امام جمعه موقت تهران 
تاکید کرد: زرادخانه پیچیده موشــکی ایران با 
انواع موشــک های بالســتیک با سوخت مایع و 
جامد و دقت فنی عالی و قابلیت مانور در خارج 
و داخل جو، قابلیت  گریز از سیستم های پیچیده 
و متراکم رهگیری، کلاهک هایی با قدرت تخریبی 
بــالا و وزن پایین که فناوری فوق مدرن ایران را 

به نمایش گذاشت.
وی گفــت: به مقامات و مســئولین محترم 
توصیــه دارم که در مصاحبه هــا و گفت وگوها، 
واژه هایی را به کار ببرند که به معنا توجه کنند، 
زیرا هر واژه معنایی دارد. وی افزود، توجه کنند 
کــه واژه هایی به کار نرود که به این انســجام و 

وحدت ملی آسیب بزند.
ابوترابی فرد،  والمســلمین  حجت الاســلام 
اظهار داشت: مسئولان با شفافیت، پاسخگویی و 
اقدامات ملموس، اعتماد عمومی را تقویت کنند و 
رسانه ها و نخبه های جامعه با پرهیز از سیاه نمایی 
و ایجاد ناامیدی به تقویت روحیه جمعی کمک 
کنند. ســرمایه اجتماعی پلی است برای عبور از 
بحران ها و این سرمایه عظیم را باید قدر بدانیم.

گزارش خبری تحلیلی کیهان 

مکانیسم ماشه با مرگ برجام باطل شد 
فریب اروپا را نخورید

سرویس سیاسی-
در ســال پایانی برجام و در حالی که بانیان 
آن وعده لغو تحریم ها و دور شدن سایه جنگ را 
می دادند، امروز تحریم ها چند برابر شده و جنگ 
بدون حتی یک قطعنامه شورای امنیت به ایران 
تحمیل شــده است. اروپا که خود ناقض برجام و 
قطعنامه 2231 اســت، حالا با ژست طلبکارانه و 
از آخرین  تهدید پوچ مکانیسم ماشه می کوشد 
ترکش ســوخته این توافق، برای فشــار روانی 
استفاده کند؛ اما این تهدید پوشالی در برابر ایران 
مقتدر امروز، چیزی جز صدای خالی یک سلاح 

زنگ زده نیست.
ده سال از امضای توافقی می گذرد که بانیانش آن 
را »فتح الفتوح« دیپلماسی و راه نجات از تحریم و جنگ 
معرفی می کردند؛ توافقی که با قطعنامه 2231 شورای 
امنیت تزئین شد تا به قول همان بانیان، سایه جنگ را 
از سر کشور بردارد و تمام قطعنامه های تحریمی شورای 

امنیت را که بهانه فشارهای غرب بود، تعلیق کند. 
امــروز، در مرداد 14۰4 و در حالــی که به پایان 
دهمین ســال برجام نزدیک می شــویم، تصویر واقعی 
پیش روی ملت ایران چیزی جز تحریم های چند برابر 
دوران قطعنامه 1929 و جنگی تحمیلی نیست که در 
خرداد 14۰4 بدون حتی یک قطعنامه شــورای امنیت 
علیه ایران آغاز شــد. این واقعیت به تنهائی کافی است 
تا پوچی تبلیغات پر سر و صدای بانیان برجام و حامیان 
اروپایی شــان را نشان دهد و هر انســان منصفی را به 
این نتیجه برســاند که مکانیسم ماشه، به عنوان آخرین 
ترکش برجام، هیچ دستاورد تازه ای برای دشمنان ایران 
نخواهد داشت و اساساً کارایی و توانایی ویژه تری نسبت 

به تحریم های کنونی ندارد.
دیپلماسی از سر تعهد، نه خوش بینی

روز جمعه 3 مرداد 14۰4، دور تازه ای از گفت وگو 
میان ایران و ســه کشور اروپایی عضو برجام )انگلیس، 
فرانســه و آلمان( در سرکنسولگری ایران در استانبول 
برگزار شد. حضور ایران در این نشست، برخلاف تصور 
خوش بینانه جریان غرب گرا، نه از ســر اعتماد به اروپا و 
نه به دلیل امید به گشایش اقتصادی، بلکه صرفاً به دلیل 
پایبندی به مســیر دیپلماسی در عرصه بین المللی بود. 
این پایبندی در شــرایطی صورت گرفت که طرف های 
اروپایی در یک دهه گذشته بارها با بی تعهدی، بدعهدی 
و اقدامات خصمانه، عملًا نشــان دادند نه تنها اراده ای 
برای پایبندی به توافقــات ندارند، بلکه خود را به طور 
کامل در خدمت سیاست های خصمانه آمریکا و اسرائیل 

تعریف کرده اند.
این نشســت در حالی برگزار شــد که هیچ یک از 
طرف های اروپایی نتوانســتند پاســخ روشــنی به این 
پرســش ســاده بدهند که اصلًا نقــش و جایگاه آن ها 
در نظام بین الملل چیســت؟ کشــورهایی که به قول 
بســیاری از تحلیلگران، حتی در تعیین سرنوشت خود 
در سازمان پیمان آتلانتیک شمالی )ناتو( نقشی ندارند، 
چگونه می توانند مدعی تأثیرگذاری بر تحولات هسته ای 

ایران باشند؟
برجام؛ ده سال بی دستاورد و مرگ مغزی

برجام در سه سال نخست حیاتش حتی کوچک ترین 
دســتاورد ملموسی برای ملت ایران به همراه نداشت و 
در هفت ســال بعدی نیز با خروج آمریکا از این توافق، 
در وضعیــت مرگ مغزی قرار گرفــت. اروپا که در این 
سال ها حتی به ابتدائی ترین تعهدات خود عمل نکرده و 
با وقاحتی آشکار از همه وظایف خود شانه خالی کرده 
بود، اکنون در حالی با ژســت طلبکارانه ایران را تهدید 
به فعال سازی مکانیسم ماشه می کند که خود به همراه 

آمریکا ناقض اصلی برجام و قطعنامه 2231 هستند.
طبق قطعنامه 2231، قطعنامه های پیشین شورای 
امنیت تعلیق شده است و بانیان برجام، از جمله حامیان 
داخلی شان، همین قطعنامه را دلیل اصلی خروج ایران 
از انزوای تحریمی معرفی می کردند. اما امروز، در سال 
14۰4، در حالــی که هیچ قطعنامه تحریمی شــورای 
امنیــت علیه ایران وجود نــدارد، تحریم های اقتصادی 

چند برابر دوران اجرای قطعنامه 1929 است و جنگی 
گســترده بدون هیچ مجوز بین المللی به کشور تحمیل 
شــد. این یعنی مکانیسم ماشــه اگر هم فعال شود، در 
عمل هیچ توانایی ویــژه ای ندارد؛ چرا که تحریم ها در 
بیشــترین حد ممکن اعمال شــده و جنگ نیز بدون 

قطعنامه تحمیل گردید.
این واقعیت به روشــنی نشــان می دهد که تمام 
تبلیغات جریــان غرب گرا درباره »ترس از بازگشــت 
قطعنامه ها« یک عملیــات روانی برای توجیه وادادگی 
در برابر دشــمن بوده و هســت. بانیان برجام ســال ها 
افکار عمومی را با این گزاره فریب دادند که »اگر توافق 
نباشد، پرونده ایران دوباره به شورای امنیت بازمی گردد 
و قطعنامه هــای تحریمی احیا می شــود«؛ اما امروز، با 
گذشت یک دهه از آن توافق پرهیاهو، مشخص شد که 
حتی بدون بازگشــت قطعنامه ها، بدترین و شدیدترین 
تحریم های تاریخ علیه ایران اعمال شده و حتی جنگی 
همه جانبــه نیز بدون نیاز به هیچ مجوزی از شــورای 

امنیت آغاز شد.
در واقع، غربی ها به ویژه آمریکا و اروپا، حتی نیازی 
بــه بازگرداندن قطعنامه ها نمی بینند. آن ها از مســیر 
تحریم های ثانویه و فشارهای اقتصادی فراقطعنامه ای، 
به مراتب بیش از قطعنامه های رســمی ســازمان ملل 
توانســته اند ایــران را هدف قرار دهنــد. اکنون، وقتی 
تحریم ها به حداکثر ظرفیت ممکن رسیده و دشمن حتی 
وارد فاز نظامی مستقیم شده است، تهدید به فعال سازی 
مکانیسم ماشه چیزی جز یک نمایش توخالی برای فشار 

روانی و سیاسی نیست.
فراموش نکنیم که قطعنامه 1929 که در تبلیغات 
جریــان غرب گرا بــه عنوان »هیــولای جنگ آفرین« 
معرفی می شد، در مقایسه با تحریم های حداکثری که 
در سال های اخیر با همکاری مستقیم اروپا و آمریکا بر 
ایران تحمیل شده، یک تهدید کودکانه به نظر می رسد. 
در آن دوران حتــی فروش نفت و انجام برخی مبادلات 
بانکی برای ایران امکان پذیر بود و فروش نفت ایران در 
سالیان پایانی دولت دهم هیچ گاه به رقمی کمتر از یک 
میلیون بشــکه نرسید؛ اما امروز با وجود تعلیق رسمی 
همان قطعنامه ها، ایران با بســته ترین و خصمانه ترین 

شرایط مالی و اقتصادی روبه روست.
این تناقض آشــکار، ســند ورشکستگی استدلال 
برجامی هاســت: آن ها ســال ها ادعا کردند که برجام و 
قطعنامه 2231 راه جلوگیری از جنگ و تحریم اســت، 
اما در عمل کشــور را به نقطه ای رساندند که هم جنگ 
تحمیل شد و هم تحریم ها به بدترین شکل ممکن اعمال 
گردید، آن هم بدون هیچ تصمیم گیری در شورای امنیت.

 وقتی اروپا 
حق استفاده از مکانیسم ماشه را ندارد

 نکته جالب و کمتر گفته شــده این است که حتی 
بر اساس قواعد حقوقی برجام، اروپا اساساً حق استفاده 
از مکانیسم ماشه را ندارد. »میخائیل اولیانوف«، نماینده 
دائم روســیه در ســازمان های بین المللــی در وین، به 
صراحت تأکید کرده است که تروئیکای اروپایی )انگلیس، 
فرانســه و آلمان( به دلیل نقــض مکرر تعهدات خود و 
پیروی کورکورانه از سیاســت های آمریکا، حق استفاده 
از این بند را از دســت داده اند. به گفته اولیانوف، خروج 
یکجانبه آمریکا از برجام و نقض قطعنامه 2231 توسط 
اروپا به طور کامل مشروعیت هرگونه اقدام از این مسیر 

را از آنان گرفته است.
بنابراین، تهدید اروپا به فعال سازی مکانیسم ماشه، 
بیشتر یک عملیات روانی و جنگ تبلیغاتی است تا یک 
ابزار حقوقی واقعی. اروپایی ها به خوبی می دانند که این 
مکانیسم نه پشتوانه حقوقی دارد و نه توانایی عملی برای 

تغییر شرایط کنونی.
اروپا در پی عملیات روانی، نه اجرای قانون

اروپــا در حالــی همه تمرکز خــود را روی تهدید 
مکانیسم ماشه گذاشته که از پاسخ گویی به اصلی ترین 
پرسش ها درباره بی تعهدی خود فرار می کند. سه کشور 
اروپایی نه تنها هیچ گاه مسئولیت نقض تعهدات برجامی 
خود را نپذیرفته اند، بلکه در طول این سال ها با بی تفاوتی 

آشکار نسبت به خروج آمریکا از برجام، در عمل شریک 
جرم واشــنگتن در تحریم های حداکثــری علیه ایران 
بوده اند. حال همین کشورها، به جای پاسخ گویی به این 
پرســش که چرا حتی یک تعهد اقتصادی خود را اجرا 
نکرده اند، ایران را به اســتفاده از آخرین ترکش برجام 

تهدید می کنند.
طبق گزارش رویترز، ســه کشور اروپایی در دیدار 
استانبول قرار اســت پیشنهاد تمدید شش ماهه مهلت 
مکانیســم ماشــه را مطرح کنند و در مقابل، خواستار 
ورود مســتقیم ایران به مذاکرات با واشنگتن، همکاری 
کامل با آژانس بین المللی انرژی اتمی و ارائه گزارش های 
دقیق درباره ذخایر اورانیوم غنی شــده شوند. این یعنی 
اروپا همچنان می خواهد از مکانیسم ماشه به عنوان ابزار 

فشار روانی برای باج گیری استفاده کند.
در همین زمینه خبرنگار وال استریت ژورنال درباره 
گفت و گو های امروز سه کشــور اروپایی با ایران مدعی 
شــد: تا همین دیروز، دیپلمات های اروپایی احســاس 
می کردند که ایران علاقه ای به هیچ گونه تمدید ]اسنپ 
بک[ ندارد، اما امروز به نظر می رسد که این موضع تغییر 
کرده یک تغییر جزئی در موضع ایران دیده می شــود 
تصمیــم درباره تمدید تا پایان ماه اوت )آگوســت(، با 
وجود تمام پیچیدگی ها، ممکن اســت به یک احتمال 

واقعی تبدیل شود 
فارن افرز: با جنگ نتوانستیم ایران را مهار کنیم 

راه مهار مذاکره است
کیهان پیشــتر نیز با اســتناد به گزارش تحلیلی 
مجله آمریکایی فارن افــرز تأکید کرده بود که آمریکا 
و اســرائیل آنچه را در میدان جنگ نتوانستند به دست 
بیاورنــد، می خواهند از طریق میز مذاکره محقق کنند. 
همین حقیقت امروز در رفتار اروپا عریان تر از همیشــه 
دیده می شود. تلاش مسخره اروپایی ها برای بازگرداندن 
جاسوســان آژانس به تاسیسات هسته ای ایران و اصرار 
برای اطلاع یابی از ذخایــر اورانیوم 6۰ درصدی ایران، 
چیزی جــز زمینه ســازی برای حمله مجــدد به این 

تاسیسات نیست.
تجربه حملات به سایت های هسته ای ایران و ترور 
دانشمندان هسته ای کشورمان نشان داده است که هر 
اطلاعاتی که به آژانس داده شود، در کمتر از چند هفته 
در اختیار موساد و سیا قرار می گیرد. بنابراین، پذیرفتن 
چنین خواســته ای از سوی اروپا که حتی در استفاده از 
مکانیسم ماشه مشــروعیت ندارد، خطایی راهبردی و 

جبران ناپذیر خواهد بود.
همین تجربه های تلخ ســال های گذشته باید برای 
هر مذاکره کننده ای درس عبرت باشــد. آن ها که امروز 
با پررویی خواســتار بازگشت بازرســان آژانس و ارائه 
گزارش های محرمانه از ذخایر اورانیوم غنی شــده ایران 
هســتند، همان هایی اند که دیروز با اســتناد به همین 
اطلاعــات، عملیات های تــرور و خرابکاری و در نهایت 
حمله به تاسیاســت هســته ای کشــورمان را طراحی 
کردند. آیا کســی هنوز تردید دارد که ترور شــهیدان 
فخری زاده و شهریاری و خرابکاری های پیشین در نطنز، 
بدون گراهایی که آژانس در اختیار دشــمن گذاشت، 

امکان پذیر بود؟
اروپــا و آمریکا امروز دقیقــاً همان هدفی را دنبال 
می کنند که فارن افرز چندی پیش به آن اشــاره کرده 
بود: تکمیل پروژه شکســت خورده جنگ از مسیر میز 
مذاکره. وقتی بمب هایشان نتوانست اراده ملت ایران را 
در هم بشکند، حالا می خواهند با حربه های دیپلماتیک 
و باج خواهی های به ظاهر حقوقی، همان اهداف را پیش 
ببرنــد. اما واقعیت این اســت که تــن دادن به چنین 
خواسته هایی چیزی جز زمینه ســازی ناخواسته برای 

دشمن در طراحی حملات بعدی نیست.
تقلای گستاخانه اروپا برای کسب اطلاعات از میزان 
و محــل نگهداری اورانیوم 6۰ درصدی ایران، در حالی 
انجام می شود که همین کشورها نه تنها در قبال خروج 
آمریکا از برجام هیچ واکنشی نشان ندادند، بلکه در برابر 
تهاجم و جنگ تحمیلی رژیم صهیونیســتی و آمریکا 
علیه ایران، سکوتی معنادار و همراه با رضایت داشتند. 

این کشــورها امروز همان خطای محاسباتی گذشته را 
تکرار می کنند و گمان می برند که ایران بار دیگر در تله 

فریب کاری دیپلماتیک آن ها گرفتار خواهد شد.
در این میان مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
روز جمعه اظهار داشــت که ایــران برای گفت وگوهای 
فنی در ســطح کارشناسی بر سر برنامه هسته ای خود 
ابراز آمادگی کرده، اما بازرســان این ســازمان فعلا به 

ایران بازنمی گردند.
رافائل گروسی در وین،گفت آژانس دیگر گزارشی 

از برنامه غنی سازی اورانیوم ایران ندارد.
گروســی همچنین خبر داد که مذاکرات احتمالی 
پیش رو میان آژانس با ایران »فعلا شــامل بازگشت و 

تجدید کار بازرسان نخواهد بود«.
مدیرکل آژانس با وقاحتی تمام، با چشــم پوشــی 
از عملکرد خصمانه خــود در قبال ایران روز جمعه بار 
دیگر تأکید کرد که ایران باید در مورد تأسیســات خود 

شفاف سازی کند.
مکانیسم ماشه؛ اسلحه بی فشنگ

واقعیت این اســت که امروز، تحریم های اقتصادی 
علیه ایران در شدیدترین سطح ممکن اعمال شده است 
و دیگر جایی برای اضافه شــدن تحریم جدید از مسیر 
شورای امنیت باقی نمانده است. از سوی دیگر، جنگی که 
حامیان برجام از آن به عنوان »سایه شوم قطعنامه ها« یاد 
می کردند، بدون هیچ مجوز بین المللی و صرفاً با دستور 

واشنگتن و تل آویو به ایران تحمیل شد.
جدای از جنگ تحمیلی اخیر حمله آمریکا به عراق 
در سال 2۰۰3 بدون هیچ قطعنامه شورای امنیت و پس 
از عقب نشینی های رژیم صدام در برابر خواسته های غرب 

و آمریکا صورت پذیرفت.
بنابراین، تهدید به فعال سازی مکانیسم ماشه بیشتر 
شبیه تکان دادن اسلحه ای بی فشنگ است؛ اسلحه ای که 
دیگر هیچ ترسی ایجاد نمی کند و حتی اگر ماشه اش هم 

کشیده شود، شلیک نخواهد کرد.
 فریب اروپا را نخورید

تجربه ده ســال گذشته برای ملت ایران و دستگاه 
دیپلماسی کشور یک درس روشن دارد: اعتماد به اروپا 
و ابزارهای روانی اش فریب بزرگی است. مکانیسم ماشه، 
حتی اگــر از نظر حقوقی فعال شــود، هیچ اثر عملی 
تازه ای ندارد. در عوض، هرگونه تن دادن به خواسته های 
گستاخانه اروپا، از جمله همکاری کامل با آژانس، اطلاع 
دادن از ذخایــر اورانیوم با غنــای 6۰ درصد و ورود به 
مذاکره مستقیم با آمریکا، فقط به دشمنان ایران برای 

تدارک حملات بعدی کمک خواهد کرد.
دیپلماسی واقعی، ادامه مسیر عزتمندانه فعلی است؛ 
مسیری که بر اساس درک واقعیت های قدرت در جهان 
بنا شــده است. جمهوری اسلامی ایران باید همان گونه 
که تاکنون ایستاده، بر استقلال و قدرت ملی خود تکیه 
کند و اجازه ندهد که ابزار بی اثر اروپایی ها بهانه ای برای 

فشار جدید یا تسلیم طلبی تازه شود.
اروپا امروز بیش از هر زمان دیگری اســیر بحران 
مشروعیت و بی اعتباری بین المللی است. کشورهایی که 
حتی در تأمین امنیت انرژی و اقتصاد خود محتاج آمریکا 
هســتند، چگونه می توانند مدعی تعیین تکلیف برای 
کشوری مستقل و قدرتمند همچون ایران باشند؟ واقعیت 
این اســت که تهدید اروپا به مکانیســم ماشه، اعترافی 
آشکار به بن بست دیپلماتیک و درماندگی سیاسی این 
کشورهاست؛ چراکه اگر قدرت واقعی داشتند، نیازی به 

جنگ روانی و فضاسازی رسانه ای نداشتند.
غربی ها سال هاست در میدان واقعی با ایران شکست 
خورده انــد و حالا تنها سلاحشــان، بــازی با کلمات و 
تهدیدهای توخالی است. این تهدیدها برای ملتی که زیر 
بار جنگ اقتصادی، ترور علمی و تجاوز نظامی ایستاده و 
پیروز شده، نه تنها ترس آور نیست، بلکه انگیزه ای برای 

پیشرفت بیشتر و تکیه بر توان داخلی ایجاد می کند.
هم تحریــم را امتحان کردید و هــم جنگ را ، نه 
تحریم بیشــتر شما ایران را می ترســاند، نه تهدید به 
جنگ. مکانیسم ماشه تان را هر وقت خواستید بکشید؛ 

این ماشه فشنگ ندارد.
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